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پرداخت 1/5 ميليون تومان براي ثبت نام در سايت 
دي�روز ه�م داس�تان اخت�ال در ثبت ن�ام ف�روش اينترنت�ي 
خودرو تك�رار ش�د و متقاضيان واقع�ي خريد خودرو اس�تپ وي 
نتوانس�تند ثبت ن�ام كنند، ظاه�راً اي�ن اختال س�اختگي كه از 
س�وي زي�ر مجموعه هاي س�ايپا و پ�ارس خ�ودرو اتف�اق افتاده 
ب�ود ب�ا پيش�نهاد درياف�ت وج�ه از مش�تريان رف�ع مي ش�د. 
اختلاف قيمت بازار آزاد و قيمت كارخانه اي خودرو استپ وي موجب 
شده كه ثبت نام اينترنتي اين خودرو همواره با مشكلاتي مانند اختلال در 
سايت مواجه شود. قيمت اين خودرو در بازاربين ۵۸ تا ۶۲ميليون تومان 
اس��ت و با قيمت كارخانه حدود ۹ ميليون تومان تفاوت دارد. از اين رو 
در ثبت نام هاي اينترنتي اين خودرو هميشه مشكلاتي براي متقاضيان 
به وجود مي آيد. بنابر اعلام ش��ركت سايپا ساعت 11 صبح ديروز پيش 
فروش ساندرو مدل استپ وي آغاز شد اما متقاضيان اين بار هم همانند 
فروش هاي اينترنتي قبلي با اختلال سايت روبه رو بوده و امكان ثبت نام 
نداشتند. متقاضيان وقتي به سايت فروش سايپا مراجعه كردند بعد از 
معطلي بس��يار با صفحات متعددي مواجه مي ش��دند كه در آنها اعلام 
مي شد، شما در ليست انتظار هستيد و بايد صبر كنيد. بعد از مدتي هم 
سايت بسته و صفحه اول فروش اينترنتي باز مي شد. جالب آنكه وقتي 
مش��تري براي چندين بار به صفحه اصلي رفته تا ثبت نام خود را تكرار 
كند با اخطار سايت كه ترافيك بالاس��ت روبه رو مي شد.  در دوره هاي 
قبل كه نمايندگي ها اجازه ثبت نام داش��تند در همان ساعات نخست 
ظرفيت پر شده و سايت از دسترس خارج مي شد اما روز گذشته به جاي 
نمايندگي ها، كاركنان سايپا و پارس خودرو با مختل كردن سايت، در 
ازاي دريافت وجه از متقاضيان، اسامي را وارد سيستم مي كردند.  به گفته 
يكي از متقاضيان خريد خودرو، يكي از كارمندان سايپا پيشنهاد اخذ 
1/۵ ميليون تومان به ازاي ثبت نام در سايت را داده بود. . . اين درحالي 
است كه وي از ساعت 11 صبح، نفر 11 هزارمين درصف انتظار بوده و 
در ساعت ۳ بعد از ظهر، نفر ۵ هزارم در صف انتظار براي ورود به سايت 

و ثبت نام بوده است. 
پورحسني، مدير يكي از نمايندگي هاي فروش محصولات سايپا ضمن 
انتقاد از عدم تخصيص سهميه فروش ساندرو استپ وي به نمايندگي هاي 
سايپا، گفت: نمايندگي ها در طول سال، ماشين هاي كم فروش شركت را 
عرضه مي كنند ولي وقتي نوبت فروش محصولي مانند ساندرو استپ وي 

مي رسد، سهميه اي براي ما در نظر گرفته نمي شود. 
وي با بيان اينكه آشفتگي در فروش اينترنتي ساندرو استپ وي باعث 
تلف ش��دن وقت مردم مي ش��ود، گفت: وقتي در مورد عدم تخصيص 
سهميه به نمايندگي ها اعتراضاتي را به مديران شركت اعلام مي كنيم، 
آنها مي گويند كه به دليل حساسيت سازمان هاي نظارتي از جمله وزارت 
صنعت و سازمان بازرسي مجبورند فروش محصولاتي را كه حاشيه بازار 
دارند، از طريق اينترنتي انجام دهند، ولي اين مسئله براي ما نمايندگي ها 
چندان جالب نيست.  تا زماني كه بازار انحصاري در اختيار خودروسازان 
است، رانت و حاشيه اين بازار تمامي ندارد و همچنان متقاضيان خودرو 
متضرر خواهند شد. به ويژه در ثبت نام هاي اينترنتي خودروسازان كه 
وعده تحويل سه تا پنج ماهه است يا پاي دلالان و نمايندگي هاي فروش 
خودرو يا كاركنان فعلي و سابق خودروسازان كه هميشه رانت بالايي 
دارند، در ميان است و متقاضيان واقعي نيز همچنان سر كار مي مانند. 

بهناز قاسمي

محمدحسين اديب در محاس�به اي براساس 
ادعاي مس�ئولان بانكي مدعي ش�ده اس�ت 
70 درصد منابع بانكي قف�ل و تنها 30 درصد 
از س�پرده ها در گردش هس�تند كه اين خبر 
مناسبي براي وضعيت اقتصادي كشور نيست. 
اگر چه در خبر ارس��الي اين كارشناس اقتصادي 
روي خروجي سايت شخصي اش با بيان اين ادعا 
بر كاهش نرخ س��ود به ثلث نرخ سود حال حاضر 
تأكيد كرده اما اگر اين وضعيت درس��ت باشد در 
عمل وضعيت سيستم بانكي وخيم تر از آن است 
كه پيش��تر رئيس كل بانك مركزي به آن اشاره 
كرده است.  محمدحسن اديب به استناد اظهارات 
معاون نظارت س��ابق بانك مركزي نوشته است: 
۵0 درصد از وام هاي بانكي را شركت هاي بزرگ 
دريافت كرده اند و قادر به بازپرداخت تس��هيلات 
دريافتي نيستند و از س��وي ديگر به گفته سيف 
۲00 ش��ركت بزرگ ۴0 درصد از تس��هيلات را 
درياف��ت كرده اند، اگر از مانده تس��هيلات بانكي 
در آخر تيرماه 1۳۹۶ به ميزان ۸۶1 هزار ميليارد 
تومان، تسهيلات به ۲00 شركت بزرگ كسر شود، 

تسهيلات منهاي وام هاي پرداختي به شركت هاي 
بزرگ ۵1۶ هزار ميليارد تومان است.

وي در ادامه مطلب خود آورده اس��ت: اگر از اين 
ميزان تس��هيلات، معوقات بانكي به ميزان 1۲۴ 
هزار ميليارد تومان كسر ش��ود، مانده تسهيلات 
۳۹۲ هزار ميليارد تومان است، اين در حالي است 
كه در آخر تير ماه 1۳۹۶ مانده سپرده بانكي هزار 
و ۳00 هزار ميليارد تومان اعلام ش��ده، بنابراين 
نسبت تسهيلات منهاي تسهيلات به شركت هاي 
بزرگ و معوقات، به سپرده هاي بانكي ۳0 درصد 
اس��ت.   او به اين ترتيب نتيجه گرفته است فقط 
۳0درصد از سپرده هاي بانكي گردش دارد و مابقي 
س��پرده ها فاقد گردش در سيستم بانكي است و 
در عمل سود س��پرده فقط از محل ۳0 درصد از 
سپرده ها بايد پرداخت شود، ماحصل كلام اينكه 
سود س��پرده بايد به ۳0 درصد سود پرداختي در 

وضع موجود كاهش يابد. 
اگر چه نگاه اين كارشناسان تأكيد بر كاهش نرخ 
س��ود اس��ت اما بانك ها هيچ گاه حاضر به اصلاح 
حس��اب هاي خود و اعم��ال واقعي��ات در دفاتر 

حسابداري خود نيستند، بنابراين همچنان سود 
70 درصد منابع قفل ش��ده را ب��ا آنكه وصول آن 
تقريباً غيرممكن است به شكل كاغذي در سرفصل 

درآمدي بانك ها منظور خواهد شد. 
 به علاوه مي ت��وان پيش بيني ك��رد كه اختلاف 
نظر دولت با بانك ها درباره مي��زان بدهي دولت 
و شركت هاي زيرمجموعه اش به نتيجه نخواهد 
رس��يد زيرا با رويه موجود نه دول��ت قادر خواهد 
بود بدهي و س��ود بدهي ها را به بانك ها بپردازد و 
نه بانك ها حاضرند تن به واقعي كردن حساب ها و 
گذشتن از سود هاي غيرقابل تحقق در دفاتر خود 
بدهند و اين رويه ادام��ه خواهد يافت تا بحران به 

نقطه فوران برسد!
  قفل 50، 60 يا 70 درصد منابع؟!

اما نكته ديگري كه مي توان از ادعاي اين كارشناس 
اقتصادي استنتاج كرد، قفل بودن70 درصد منابع 
بانكي است كه پيش از اين سيف رئيس كل بانك 
مركزي از قفل شدن ۵0 درصد منابع سخن گفته 
بود و بع��د از چندي نيز در 11 م��رداد ماه ميزان 
منابع قفل ش��ده را ۶0 درصد اعلام كرده بود. هر 

چند اعلام قفل شدن ۶0 درصدي منابع بانكي با 
اصلاح اظهاراتش در سايت ايبنا )بانك مركزي( 

حذف شد. 
تيرماه پارسال سيف منابع قفل شده بانكي را ۴۵ 
تا ۵0 درصد اعلام و آن را عاملي براي گران تر شدن 

هزينه مبادله پول عنوان كرد. 
 به علاوه محدودي��ت در گردش پ��ول و اعطاي 
تس��هيلات به بخ��ش واقعي از ديگر مش��كلات 
قفل ش��دگي مناب��ع در سيس��تم بانكي اس��ت. 
ولي الله س��يف مدعي ش��ده بخش عم��ده اي از 
دارايي هاي بانك ها به دليل حجم مطالبات معوق 
و غيرجاري منجمد شده و در اين مسير با توجه 
به اهميت مسئله و معضلات به وجود آمده، كميته 
فرادستگاهي رس��يدگي به مطالبات غيرجاري 
بانك ها بر اساس مصوبه ستاد هماهنگي مبارزه با 

مفاسد اقتصادي تشكيل شده است. 
وي در خصوص مشكلات س��اختاري بانك ها به 
دو مشكل اساس��ي عدم تعادل »درآمد- هزينه« 
و »دارايي - بدهي« اش��اره كرده و گفته اس��ت: 
اكنون بالغ بر ۶0 درصد از دارايي هاي بانك ها به 
دليل مطالبات غيرجاري منجمد و فاقد دسترسي 
اس��ت و بخش اعظمي نيز از دارايي ها به دلايلي 
همچون املاك تمليكي غيرقابل فروش قابليت 
نقدش��وندگي ندارند، لذا بايد اميدوار بود هر چه 
س��ريع تر منابع خارجي براي ايجاد رونق جذب 

طرح هاي مصوب بشوند. 
تاكن��ون اگر چه بان��ك مركزي براي ب��از كردن 
قفل هاي بانكي و اعطاي تسهيلات به بخش هاي 
نيمه جان اقتصاد تلاش هاي زيادي كرده اما به نظر 
مي رسد اصلاح س��اختار بانك ها و واقعي كردن 
حساب هاي مالي بانك ها كاري بس��يار دشوار و 
س��خت اس��ت و هر چه جلوتر برويم منابع قفل 
ش��ده به دليل افزايش بدهي هاي دولتي و نفوذ 

شركت هاي بزرگ بيشتر خواهد شد. 
نگاهي به روند اعطاي تسهيلات و گرايش بانك ها 
به اعطاي تسهيلات بزرگ و فاصله گرفتن بانك ها 
از دادن تسهيلات خرد به جامعه نيز مؤيد همين 
رويه است كه زنگ خطري جدي براي اقتصاد به 
ش��مار مي رود و دكتر نيلي نيز از بحران بانكي به 

عنوان يك ابرچالش ياد كرده است. 
 مظاه��ري رئيس كل اس��بق بان��ك مركزي نيز 
چندي پي��ش با اب��راز نگران��ي از ترازنامه منفي 
بانك ها گفته بود: اكنون مطالب��ات معوق طبق 
آمار غيررسمي 1۹ درصد است.  آيا اين هشدارها 

را جدي خواهيم گرفت؟

70 درصد منابع بانكي قفل است!
گزارش ويژه »جوان« از سودهای غيرواقعي در بانک ها 

احتمال خودداري از تحويل هواپيما
امریكا به دنبال توقف اجراي قرارداد است

در حالي كه مقامات سازمان هواپيمايي معتقدند تحريم هاي تازه، 
قراردادهاي فروش هواپيما به ايران را تحت تأثير قرار نخواهد داد، 
يک مقام اسبق اين س�ازمان مي گويد بروز مشكل محتمل است. 
به گزارش مهر، هفته گذشته مجلس نمايندگان امريكا طرحي را به پيشنهاد 
پيتر راسكام، نماينده جمهوريخواه كنگره به تصويب رساند كه در صورت 
تصويب در سنا و امضاي رئيس جمهور امريكا پاي آن، به قانون منع فروش 
هواپيماي مس��افري تجاري به ايران و ممنوعيت دفتر كنترل دارايي هاي 
خارجي وزارت خزانه داري امريكااوف��ك )OFAC(  از صدور مجوز فروش 
هواپيما به ايران تبديل خواهد ش��د. ضمن اينكه راس��كام در پيش��نهاد 
ديگري براي متمم بودجه سال ۲01۸ امريكا كه آن نيز به تصويب مجلس 
نمايندگان رسيد درخواست كرد مشخصاً استفاده از منابع مالي براي مجاز 
كردن فروش هواپيما به ايران ممنوع شود، به اين ترتيب در صورت تصويب 
اين مصوبه در سنا، حتي تأمين مالي براي تسهيل خريد هواپيماي نو مثلاً از 

طريق فاينانس يا ورود فاينانسور واسطه نيز ممنوع مي شود. 
  احتمال خودداري بوئينگ از تحويل هواپيماها وجود دارد

 عليرضا منظري، معاون اسبق عمليات هوانوردي و امور بين الملل سازمان 
هواپيمايي كشوري در اين باره گفت: در اين مورد بايد دو موضوع را از هم 
تفكيك كنيم. يكي بحث دولت هاست و يكي بحث ارتباط تجاري است. 
در مورد اول )روابط كشورها با هم( دو دولت ايران و امريكا به همراه چهار 
كشور ديگر مناقشه هسته اي را از طريق مذاكره به سرانجام رساندند كه 
منجر به تدوين توافق برجام شد، اين توافق براي همه طرف هاي امضاكننده 
لازم الاجراس��ت.  وي افزود: در مورد دوم )روابط تجاري شركت ها با هم( 
نيز يك ش��ركت بازرگاني همانند هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران با 
شركت تجاري بوئينگ يك قرارداد خريد و فروش منعقد كرده اند. در اين 
زمينه نيازي به ثبت قرارداد تجاري در محلي يا سازمان بين المللي نيست 
بلكه اجراي آن در چارچوب محتواي آن قرارداد انجام خواهد ش��د، مگر 
اينكه مقررات يكي از كشورهاي طرفين امضاكننده قرارداد، مانعي براي 
اجراي آن به حساب آيد، در اين حالت شركت ها بايد پيش بيني لازم براي 

ممنوعيت هاي قانوني را هنگام انعقاد قرارداد كرده باشند. 
وي ادامه داد: از آنجا كه ايران اير تا كنون متن قرارداد را منتش��ر نكرده 
نمي توان اظهار نظر كرد كه در صورت تصويب مقررات جديد به وسيله 
دولت يكي از طرفين قرارداد، چه اتفاقي مي افتد ولي به طور طبيعي بايد 
پيش بيني شده باشد كه در چنين شرايطي چگونه اجراي قرارداد را دنبال 

كرده يا منجر به فسخ آن شده و خسارت طلب كنند. 
كارشناس ارشد حقوق بين الملل هوافضا همچنين در خصوص عطف به 
ماسبق شدن اين مصوبه اظهار داشت: نكته مهم ديگر آن است كه فعلًا 
نمايندگان مجلس امريكا با پيش��نهاد »منع« موافقت كرده اند و مسير 
قانوني را هنوز طي نكرده اند تا بتوان دقيقاً آن را مورد بررسي قرار داد اما در 
هر حال اين قانون و اجراي آن براي آينده است نه قراردادهاي گذشته مگر 
آنكه تصريحاً آن را به گذشته ارجاع دهند.  وي تأكيد كرد: ظاهراً در مورد 
قرارداد خريد هواپيما ميان ايران و بوئينگ، شركت امريكايي هواپيماساز 
»بوئينگ« بخش زيادي از مراحل قانوني مرتبط ب��ا اوفك را انجام داده 
و چون ايران اير هنوز پيش پرداخت نداده يا ب��ه عبارتي مراحل مالي يا 
فاينانس آن اجرايي نشده، شايد به استناد مفاد قرارداد امكان فرار براي 
طرف مقابل وجود داشته باش��د.  نماينده اسبق ايران در سازمان جهاني 
هواپيمايي ملل متحد )ايكائو( خاطرنشان كرد: در مورد قرارداد با بوئينگ 
هنوز هواپيمايي تحويل نشده كه در مورد باقي مانده آنها نگران باشيم. 
چنانچه مسئله اي اتفاق بيفتد متن قرارداد حاكم بر طرفين بوده و قابل 
پيگيري اس��ت ولي در مورد قرارداد با ايرباس موضوع متفاوت است زيرا 
قرارداد اجرايي و بخشي از هواپيماها تحويل شده است، چنانچه ايرباس 
تمامي مراحل دريافت مجوز اوفك را گرفته باشد، نبايد اين مصوبه جديد 
مانعي براي اج��راي آن ايجاد كند، مگر اينكه در اين مس��ير موضوعات 

سياسي به ميان آيد كه مي تواند مانعي براي اجراي آن باشد. 
 از فروشنده هواپيما شكايت مي كنيم

در همين ارتباط مرتضي دهقان، معاون عمليات هوانوردي و امور بين الملل 
سازمان هواپيمايي كشوري نيز گفته است: در متن برجام همه اين موارد 
ديده شده كه هيچ يك از طرفين نمي توانند به بهانه هاي اينچنيني برجام 
را نقض كنند، بنابراين با توجه به اينكه قراردادهاي خريد هواپيما از سوي 
هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران با شركت هاي هواپيماساز يك قرارداد 
تجاري اس��ت و تابع قوانين تجارت بين الملل، هر دو طرف قرارداد سعي 
مي كنند مناف��ع خود  را در متن ق��رارداد در نظر بگيرند ت��ا اگر اتفاقي به 
بهانه هاي مختلف رخ داد، بتوانند خس��ارت بگيرند، كما اينكه بحث اخذ 
خسارت در قرارداد هما با ش��ركت هاي هواپيماس��از نيز لحاظ شده و ما 
مي توانيم از آنها در ص��ورت نقض قرارداد و خ��ودداري از فروش هواپيما 
شكايت كنيم.  معاون عمليات هوانوردي و امور بين الملل سازمان هواپيمايي 
كشوري افزود: اگر مصوبه مجلس نمايندگان امريكا به قانون تبديل شود، از 
آنجا كه در متن اين مصوبه صحبتي از قراردادهاي قبلي نشده، قاعدتاً قانون 
نهايي كه مصوب كنگره امريكا خواهد بود، عطف به ماسبق نخواهد شد و 
قراردادهاي قبلي را در بر نخواه��د گرفت.  وي درباره ممنوعيت همكاري 
مالي نهادهاي مالي امريكايي با ايران براي خريد هواپيما به خصوص از طريق 
ورود فاينانسورهاي واسطه تصريح كرد: مهم در اين خصوص صدور مجوز 
فروش هواپيما به ايران است كه اوفك قبلًا آن را صادر كرده بود، بنابراين 
روش هاي تأمين مالي خريد هواپيماها يك قرارداد داخلي ميان شركت هاي 
فروشنده )سازنده( و خريدار )ايران اير( اس��ت كه به روش هاي مختلفي 

صورت مي گيرد و اوفك در اين خصوص حق دخالت ندارد. 

گفت وگوی شبانه کرباسیان و دلیری
 درباره پورشه های توقیفی

درواگ�ذاری  توق�ف  دلاي�ل  توضي�ح  در  دلي�ری  امي�ن   
پورش�ه های متوق�ف ش�ده از شنبه ش�ب گف�ت: مكاتبات�ی از 
قبل در اين راس�تا وجود داش�ته كه س�ازمان ام�وال تمليكی از 
جزئيات آنه�ا بی اطاع ب�وده كه طب�ق گفت وگ�وی تلفنی بنده 
با كرباس�يان، دس�تور توقف ف�روش پورش�ه ها را ص�ادر كردم.

به گزارش »نود اقتصادی« اين پورشه ها، از جمله خودروهای با ظرفيت 
بالای ۲ هزار و ۵00 سی سی بوده كه طبق اعلام گمرك، ثبت سفارش 
و ورود خودروهای سواری با حجم موتور بيش از ۲ هزار و ۵00 سی سی 
به كشور مجاز نيس��ت. س��ازمان امول تمليكی توضيح داده است كه 
10 دستگاه از خودروهای مذكور به قيمت ۴۴ ميليارد تومان فروخته 
شده كه اغلب آنها از نوع پورشه بوده اند اما فروش مابقی آنها تا تعيين 

تصميمات مقتضی متوقف شده است.
---------------------------------------------------
 بودجه 500 میلیاردي براي تحریك بازار کار 
وزي�ر تع�اون، كار و رف�اه اجتماع�ي گف�ت: اولي�ن قس�ط طرح 
كارورزي، ش�نبه ش�ب به حس�اب وزارت تعاون واريز ش�د و بر 
اين اس�اس 1۲0 ه�زار كارورز آم�اده ورود ب�ه بازار كار هس�تند. 
علي ربيعي گفت: اقداماتي كه در دولت يازدهم در حوزه اشتغال و بيكاري 
صورت گرفت، به علل زيادي به چش��م نيامد.  وي ب��ا بيان اينكه اكنون 
۳ميليون و ۳00 هزار بيكار داريم، گفت: اگر سياس��ت اش��تغال نداشته 
باشيم، به هيچ جا نمي رسيم.  ربيعي با بيان اينكه سالانه يك ميليون نفر 
ورودي شغل داريم، گفت: اقتصادهاي بزرگ دنيا هم نمي توانند چنين 
كاري كنند، پس بايد به دنبال سياست هايي رفت كه مبتني بر اشتغال 
باشند.  وي با تأكيد براينكه سياست هاي رشد كلاسيك، تأثير زيادي در 
اشتغال نخواهد داشت، گفت: امروز ديگر يك درصد رشد، 100 هزار شغل 
ايجاد نمي كند. در بهترين حالت اگر رش��د ادامه يابد، سالانه ۴00 هزار 
شغل خواهيم داشت، در حالي كه سالانه ۶00 هزار شغل كسري داريم، 
ضمن اينكه منابع دولت هم محدود است، بنابراين در دولت سياست رشد 
فراگير اشتغال تدوين ش��د.  وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: كل 
ايده اين است كه از ظرفيت هاي مغفول استفاده كرده و تحريك را روي 
رسته هاي پركشش متمركز كنيم، در اين صورت يك ميليون شغل لازم 
ايجاد خواهد شد. ما نياز به مداخله دولت در بازار كار داريم، البته منظور 
گسترش دولت نيست، ضمن اينكه اشتغال بايد منجر به فقرزدايي شود، 
اين در حالي است كه ۵00 ميليارد تومان پيش بيني شده تا سطح عرضه 
و مداخله دولت در اشتغالزايي صورت گيرد، البته بين 1/۲ تا ۲/۲ درصد 
توليد ناخالص داخلي در ساير كشورها براي مداخله اي از جنس نهادسازي 
و تقويت عرضه نيروي كار هزينه مي شود.  ربيعي گفت: هدف دولت اين 
است كه توس��عه موزوني در روستاهاي كش��ور ايجاد كند، ضمن اينكه 
مهم ترين بحث ما كارورزي اس��ت و اولين پول آن نيز ديشب واريز شده 
است و به سرعت 1۲0 هزار كارورز، جذب خواهند شد كه با پولي كه ديروز 

واريز شده است، كار جنبه اجرايي و عملي به خود گرفت. 

نوبخت:  دولت امسال 10هزار میلیارد تومان    
کسري دارد

رئيس س�ازمان برنامه وبودجه گفت: 30۹ ه�زار ميليارد تومان از 
31۹ هزار ميليارد تومان منابع عمومي بودجه ۹6 محقق مي شود.

ب��ه گ��زارش تس��نيم، محمدباق��ر نوبخ��ت گف��ت: دول��ت ب��راي 
ايجاد ي��ك ميليون فرصت ش��غلي خ��ود را آماده و تجهي��ز مي كند 
تا برنام��ه پيش��نهادي رئيس جمهور هن��گام انتخابات تحق��ق يابد. 
وي با اشاره به اينكه دو نوع تس��هيلات براي اشتغالزايي در طرح هاي 
دولت پيش بيني شده است،  گفت: بخشي از اين منابع براي سرمايه در 
گردش بوده كه مدت بازپرداخت آن يك تا دو س��ال است و همچنين 
براي سرمايه ثابت زمان آن بيش از پنج سال خواهد بود.  رئيس سازمان 
برنامه و بودجه به عملكرد بودجه سال جاري اشاره كرد و افزود: بودجه 
عمومي ۳1۹ هزار ميليارد تومان به مجلس تقديم ش��د كه ۳0۹ هزار 
ميليارد تومان آن با هر بش��كه نفت ۵0 دلار محاس��به شده و با فرض 
پيش بيني نفت ۵۵ دلاري 10هزار ميليارد تومان نيز براي موضوعاتي 
مانند ريزگردها، صنعت ريلي و آب و فاضلاب پيش بيني ش��ده است، 
البته اين قيمت نفت تحقق پيدا نكرد و اكنون متوس��ط نفت مان ۴7 
تا ۴۸ دلار اس��ت، با اين حال قيمت نفت در ماه هاي اخير به بالاي ۵0 
دلار رسيده است.  وي با بيان اينكه نسبت به ۲۹۴ هزار ميليارد تومان 
سال گذشته ۲۸۳ ميليارد تومان آن عملكرد داشت، گفت: پيش بيني 
مي ش��ود ۳0۹ هزار ميليارد تومان از ۳1۹ ه��زار ميليارد تومان منابع 
عمومي محقق شود.  وي با اشاره به اينكه مجلس بخشي از منابع بودجه 
سال جاري را تغيير داد، يادآور ش��د: پيش بيني اين بود كه ۲0 درصد 
از منابع نفت به صندوق توسعه ملي واريز ش��ود كه اكنون ۳0 درصد 
اس��ت و مابه التفاوت آن 1۶ هزار ميليارد تومان بوده كه البته 7 هزار و 
۵00 ميليارد تومان توس��ط مجلس از منابع صندوق به بودجه اضافه 
شد.  رئيس سازمان برنامه و بودجه از تخصيص ۳0 هزار ميليارد تومان 

براي توسعه اشتغال فراگير و روستايي خبر داد. 

درحالي ك�ه كمت�ر از ي�ک هفته ب�ه اجراي 
مصوبه حذف برچس�ب قيمت ها باقي مانده، 
نماين�دگان م�ردم در خان�ه مل�ت همچنان 
س�كوت اختي�ار كرده ان�د و وزارت صنع�ت 
نيز ب�ا اظهارات ناق�ص وزي�ر درخصوص اين 
مصوبه در باتكليفي ق�رار دارد اما نكته مهم 
آماده س�ازي صناي�ع مرتب�ط با اي�ن مصوبه 
است كه از روز شنبه كالاي شان را بدون درج 
قيمت به توزيع كنندگان تحويل خواهند داد. 
حذف برچس��ب قيمت از روي كالا ميراثي است 
كه از وزي��ر دولت يازدهم ب��راي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به جاي مانده اس��ت؛ ميراثي كه 
امروز وزير آن را آزمايش��ي مي دان��د، ولي جاي 
سؤال است كه آيا هزينه هاي اين آزمايش بايد از 
جيب مردم تقبل شود؟ چراكه نكته تأمل برانگيز 
اين طرح، اين است كه قيمت گذاري قرار است به 
خرده فروشاني واگذار ش��ود كه يك سوم آنها به 
صورت غيرقانوني فعالي��ت مي كنند.  به عبارت 
بهتر طرح حذف قيمت ها از روی كالا قرار است 
با بيش از يك ميليون واحد صنفی بدون مجوز و 

خارج از چتر نظارتی اجرا شود. 
ط��رح ح��ذف برچس��ب قيم��ت از روي كالا 
بخش��نامه اي بود كه دو هفته پيش از آغاز دولت 
دوازدهم توسط محمدرضا نعمت زاده وزير وقت 
صنعت، مع��دن و تجارت ب��راي اجرا ب��ه چهار 
گروه كالايي اب��لاغ و در دولت جديد اين طرح با 
بخشنامه ديگري با امضاي محمد شريعتمداري 
تأييد ش��د و گروه هاي كالايي آن ب��ه 11 مورد 

گسترش پيدا كرد. 
براس��اس اي��ن ط��رح ق��رار اس��ت درج قيمت 
مصرف كنن��ده از مب��دأ توليد حذف و توس��ط 
عرضه كننده خرده فروش انجام شود تا در نهايت 
قيمت نهايي به س��ليقه خرده ف��روش روي كالا 
نصب و ارائه شود، با اين هدف كه دست مافياي 

ش��بكه توزيع از اجبار توليدكنندگان براي درج 
قيمت هاي غيرقانوني قطع شود. 

پيش از اين محمد ش��ريعتمداري وزير صنعت، 
معدن و تجارت نظر صريحي درباره  طرح حذف 
برچسب قيمت از روي كالا نمي داد اما اخيراً در 
افتتاحيه جشنواره ش��يريني و شكلات گفته كه 
»اين طرح از دولت قبل مانده و نمي توانستيم آن 
را لغو كنيم و حالا به صورت آزمايشي اجرا مي شود 
و در صورتي كه به اهداف مورد نظر نرسد، آن را 
لغو مي كنيم، البته اكنون هم در حال رفع ايرادات 
آن هستيم.« اين اظهارات در حالي است كه فقط 
چهار روز تا آغاز اين طرح مانده، نه تنها اين مصوبه 
اصلاح نشده بلكه توليدات بدون درج قيمت توليد 
و در انبار ها دپو شده و همزمان با آغاز ماه محرم 
و بازگش��ايي مدارس وارد بازار مي شود تا در ايام 
افزايش تقاضا براي كالاي ضروري و غيرضروري 

بازار دچار آشفتگي شود. 

  واحدهاي صنفي كه خود 
غيرقانوني هستند، قيمت گذاري مي كنند!

در دو هفته اخير، اجراي اين طرح با مخالفت هاي 
زيادي هم��راه ب��وده و منتق��دان معتق��د بودند 
زيرساخت هاي قانوني و اجرايي لازم هنوز فراهم 
نيست و گذش��ته از اينكه به گفته رئيس سازمان 
حمايت مصرف كنندگان، طرح حذف برچس��ب 
قيم��ت از روي كالا حداقل چهار قان��ون صريح را 
نقض مي كند، اين موضوع نيز حايز اهميت است كه 
حدود يك سوم از واحدهاي صنفي خرده فروش در 
كشور پروانه فعاليت ندارند و اين يعني قيمت گذاري 
به واحدهايي سپرده خواهد شد كه به لحاظ هويت 
قانوني در جاي��ي به ثبت نرس��يده اند و مي توانند 
قيمت هاي نامتعارف را به گردن خريدار بيندازند. 

به گفته سيد محمود نوابي رئيس سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليد كنندگان، موضوع فعاليت 
غيرمجاز برخي واحدهاي صنفي درست است، اما 

ساماندهي آنها به عهده سازمان حمايت نيست ولي 
به هرحال بايد اين واحدها پروانه دار شوند يا از دور 
فعاليت كنار روند، گرچه اين پاسخ نشان مي دهد 
هنوز بخش مهمي از عرضه، آمادگي اجراي منطقي 
از اين طرح را ندارند، اما تمهيدات درستي نيز در 
اين زمينه انديشيده نشده است، يعني اين طرح از 
اول مهرماه آغاز خواهد شد كه هنوز متصديان آن 
به طور 100 درصدي به عرضه كنندگاني كه بايد 
وظيفه قيمت گذاري را روي كالا برعهده بگيرند، 

اطمينان قانوني ندارند. 
   سكوت نمايندگان مجلس 

اين اتفاقات درحالي اس��ت كه نمايندگان مجلس 
سكوت كرده اند و از موضع گيري در اين خصوص 
خودداري مي كنند. يكي از نمايندگان كميسيون 
اقتصادي ك��ه نخواس��ت نامش فاش ش��ود، اين 
اقدام دولت را غيرقانوني دانس��ته و درگفت و گو با 
»جوان« افزود: اين طرح قرار است ابتدا به صورت 
آزمايشي اجرا شود، نگراني رسانه ها بيهوده است، 
زيرا دولت بيش از هركسي دغدغه كنترل بازار را 
دارد.  بي تفاوتي نمايندگان مردم در خانه ملت در 
شرايطي اس��ت كه دولت به دنبال افزايش نرخ ارز 
و واگذاري قيمت ها به بازار اس��ت و با حذف درج 
قيمت از كالاها بيم آن م��ي رود توليدكنندگان با 
تباني با يكديگر به بهانه افزاي��ش نرخ ارز و قيمت 
تمام شده توليد، روزانه قيمت ها را افزايش دهند و 
با ايجاد انحصار در بازار ضمن حذف توليدكنندگان 
خرد، قيمت را گران كنند. آيا نمايندگان كه با رأي 
مردم به مجلس شوراي اسلامي راه يافته اند، افزايش 
قيمت و تضييع حقوق مصرف كنندگان را همچنان 
جنجال رس��انه اي مي دانند؟ تجربه نشان داده كه 
با افزايش قيمت هركالا، ارزان��ي نبوده و قيمتش 
كاهش نيافته. آيا به زعم نمايندگان مجلس پس از 
شكست اين طرح در دوره آزمايشي قيمت كالاها 

مجدداً ارزان خواهد شد. 

هزینه حذف آزمایشی برچسب قیمت ها را مردم می پردازند 
چرا نمايندگان مجلس در رابطه با حذف غيرقانوني برچسب قيمت ها  سكوت كردند 

بهناز قاسمي
    گزارش 2

وزي�ر صنع�ت، مع�دن و تج�ارت معتق�د اس�ت، نباي�د 
تس�هيات به واحدهايي تعلق گيرد كه مش�كل ب�ازار دارند، 
چراك�ه اين اقدام تنها در راس�تاي بدهكار ش�دن آنهاس�ت. 
وزير صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به اينكه دولت ها منشأ رانت 
هستند ولي بايد بدون تبعيض به آنها كه اهليت دارند، واگذار شوند 
گفت: پاكدس��تي در اداره ام��ور در اولويت كاره��اي وزارت صنعت 
است.  محمد ش��ريعتمداري  گفت: شركت ش��هرك هاي صنعتي 
جزو س��ازمان هاي توسعه اي كش��ور اس��ت كه طبق تكاليف قانون 
برنامه و سياست هاي ابلاغي ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي، نقش 

ويژه اي را برعهده دارد.  وزير صنعت در ادامه خواستار توجه به توليد 
رقابت پذير و صادرات گرا در ش��هرك هاي صنعتي شد و گفت: بايد 
نيازهاي واحدهاي صنعتي تأمين شود اما نه آنها كه صرفاً انبارها را پر 
مي كنند بلكه اولويت با واحدهاي صنعتي است كه محصولاتشان بازار 
فروش دارند.  وي از ضرورت تهيه گزارش حسابرسي عملكرد گفت 
و اينكه بايد برنامه ها هدف گرا و نتيجه گرا تدوين شوند تا مسير راه به 
خوبي مشخص شود، ضمن اينكه در اين عملكرد بايد به شاخص هاي 
اساسي مانند سرمايه گذاري خارجي يا سهم توليد محصولات پيچيده 
صادرات پاسخ داده شود.  وي تأكيد كرد: حدود ۴0 هزار واحد صنعتي 

در كشور جزئي از شهرك هاي صنعتي هستند و بايد انتخاب صحيح 
خوشه هاي صنعتي در اولويت قرار گيرد، چراكه توان ما محدود است و 
بايد در بخش هاي اولويت دار گام برداريم.  وزير صنعت، معدن و تجارت 
با اشاره به اينكه بايد در چارچوب قوانين و مقررات و با شرايط يكسان 
براي كس��اني كه احراز صلاحيت مي ش��وند و اهليت دارند امكانات 
ويژه را مدنظر قرار داد، گفت: بايد واگذاري شركت ها به افرادي انجام 
گيرد كه اهليت دارند. امكانات دولت دراختيار ملت ايران است و بايد 
در جهت خدمت به آنها ارائه شود و هر كسي به عنوان طعمه به اين 

امكانات نگاه كند، دشمن ماست. 

وزیر صنعت: هرکسي به امكانات دولت به چشم طعمه نگاه کند، دشمن ماست
  صنعت

مهران ابراهيميان
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